
EL PUNT AVUI
DIMECRES, 10 DE FEBRER DEL 20214 |

Transmissió

0,84
Dada anterior: 0,86

Els nous contagiats per
cada positiu no han de
superar l’1

Llits d’UCINous contagis

1.850
Dada anterior: 1.249

L’indicador hauria
d’estar en 1.000
contagis/dia

688
Dada anterior: 694

Les UCI haurien d’acollir un
màxim de 300 malalts
greus

Nacional

CO
V

ID
-1

9

Titellaires del grup Títeres
desde Abajo, per l’obra
La bruja y Don Cristóbal,
en què en el cartell satíric
d’un ninot de drap hi deia
“Gora Alka-ETA”; Valtò-
nyc, per lletres sobre Joan
Carles I que omplen la crò-
nica judicial; l’obra Presos
polítics a l’Espanya con-
temporània, de Santiago
Sierra, a Arco, per les foto-
grafies d’Oriol Junqueras
i dels Jordis; la revista El
Jueves, pel titular “La con-
tínua presència d’antidis-
turbis posa fi a les reserves
de cocaïna a Catalunya”;
les accions de Femen; Wi-
lly Toledo, per injúries a la
verge; César Strawberry...
A la llista de les víctimes
del càstig del Codi Penal a
la llibertat d’expressió dels
últims anys, s’hi afegeix el
raper Pablo Hasél, però és
la seva imminent entrada
a la presó en plena campa-
nya del 14-F, sumada al
cop de consciència del ma-
nifest d’artistes com ara
Joan Manuel Serrat i Pe-
dro Almodóvar, el que ha
despertat la pressa del go-
vern espanyol per despe-
nalitzar el delicte d’opinió,
un vell clam d’ERC, JxCat,
el PDeCAT i el PNB. Si pel
PSOE és un anunci i prou,
Podem vol exhibir que va
més enllà que el soci i rival
a les urnes i ha registrat
una proposta de llei al Con-
grés per derogar les injú-
ries al rei i l’enaltiment del
terrorisme.

El cas de Hasél neix de
missatges a Twitter sobre
els Grapo i el rei del 2014
al 2016, i de la cançó Juan
Carlos, el Bobón a YouTu-
be –les sentències van del
2015 al maig del 2020–,

però ha nedat en la indife-
rència del Madrid oficial
fins que el manifest firmat
per artistes progressistes
–entre els quals, Serrat,
Almodóvar i Javier i Car-
los Bardem– ha activat
les alarmes electorals del
PSOE i de Podem.

Cursa interna pel mèrit
La reacció dels dos socis de
coalició va ser prémer el
botó del pànic i córrer ca-
dascun en una direcció.
Els de Pablo Iglesias van
comunicar dilluns a la nit
al PSOE que ahir registra-
rien una proposta pròpia, i
la resposta de Pedro Sán-
chez en saber-ho va ser
enviar una nota nocturna
amb el bon propòsit del
ministre de Justícia, Juan
Carlos Campo, de “revisar
els delictes relacionats
amb els excessos en l’exer-
cici de la llibertat d’expres-
sió” per “només castigar
les conductes que suposin
clarament la creació d’un
risc per a l’ordre públic o la
provocació d’algun tipus
de conducta violenta, amb
penes dissuasives però no
privatives de llibertat”.

El torcebraç entre socis
per la qualitat democràtica
ve de lluny, amb episodis
com ara el d’Iglesias defi-
nint Carles Puigdemont
com a exiliat i el del minis-
tre rus d’Afers Estrangers,
Serguei Lavrov, recordant
a Josep Borrell els presos
polítics, una pulla en què
Iglesias ha aprofundit al
diari Ara opinant que “no
hi ha una situació de plena
normalitat política i de-
mocràtica”. “Ens preocupa
que Espanya lideri la llista
de països amb artistes con-
demnats i és inacceptable
que Espanya sigui l’únic
país a Europa que té un ra-
per a punt d’entrar a la pre-
só i un altre que ha marxat a
Bèlgica i que hi ha obtingut
l’empara del Tribunal de
Justícia de la UE, que n’ha
negat l’ordre d’extradició
a les autoritats espanyo-
les”, va alertar el president
del grup d’Unides Podem al
Congrés, Jaume Asens.

“Tant se val d’on parteix”
Quan ahir El Punt Avui va
treure el nom de Hasél per
primera vegada en una
roda de premsa posterior

al Consell de Ministres,
la portaveu, María Jesús
Montero, no va ocultar
que en joc hi ha una pugna
electoral i que hi ha pesat
el clam dels artistes. “No té
cap interès d’on parteixen
o deixen de partir les ini-
ciatives, i aquests dies de
campanya moltes afirma-
cions s’entenen en aquest
context”, va dir. “És obvi
que un govern interactua
amb la societat. La capaci-
tat d’escolta activa forma
part dels nostres valors, i
per descomptat hi influeix
que la societat se’n faci
ressò expressant la dis-
conformitat o la falta de
proporcionalitat que ja el
govern havia identificat
arran de la sentència”, hi
afegia la portaveu.

Campo i Marlaska, i prou
Si Podem aspira a assumir
protagonisme amb la llei
de protecció de la llibertat
d’expressió, Montero va

etzibar ahir que el projecte
de refer el Codi Penal serà
abordat per Campo (Justí-
cia) i per Fernando Gran-
de-Marlaska (Interior), i
prou. “El vicepresident
Iglesias no ha pres la pa-
raula avui per parlar ni
d’aquesta qüestió ni de
cap altra al Consell de Mi-
nistres”, va revelar Monte-
ro per il·lustrar la distàn-
cia que va del soroll públic
al silenci en privat.

Apologia del franquisme
Podem en vol una tramita-
ció urgent, però el govern
no posa data a la despena-
lització dels delictes d’opi-
nió i tampoc no sap si es fa-
rà en la mateixa operació
de la reforma de la sedició
en el Codi Penal o bé per
separat. Una reforma in-
tegral del Codi Penal exigi-
ria abordar des de l’article
578 (enaltiment del terro-
risme) fins al 491 (injúries
a la corona) i el 525 (blas-

fèmia), passant pel 544
(sedició) i el 472 (rebel-
lió). El que el govern ja
avança és que protegir ara
la llibertat d’opinió no
vol dir que no mantingui
el pla d’introduir el delicte
d’apologia del franquisme.

Des de la Generalitat,
la consellera de Presidèn-
cia, Meritxell Budó, va la-
mentar la retransmissió
d’uns plans de desjudicia-
litzar que no es concreten.
“És un anunci electoralis-
ta més. Tots els anuncis
d’aquesta temàtica que es
fan des de La Moncloa uti-
litzen el dolor que estan
patint moltes famílies
fruit de la presó, l’exili i al-
tres formes de repressió
pel que penses ideològica-
ment i políticament, i pel
que cantes, perquè som
aquí”, sosté Budó.

Felip VI lloa la llibertat
Paradoxalment, a l’hora
del Consell de Ministres i

Xoc pel delicte d’opi
David Portabella
MADRID

14-F El cas de Hasél desferma en plena campanya la pugna
entre el PSOE i Podem per despenalitzar els delictes d’opinió FI
L’afany no té data i s’afegeix a la fita de refer el Codi Penal per
la sedició PAS Cop de consciència de Serrat i Almodóvar

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Sense llibertat
d’expressió i
d’informació, no hi ha
democràcia”

Felip VI
REI D’ESPANYA

“És un anunci
electoralista més de
La Moncloa, que
utilitza el dolor patit
per la repressió”
Meritxell Budó
CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“No té interès d’on
parteix la iniciativa.
És obvi que el govern
interactua amb la
societat i l’escolta”
María Jesús Montero
MINISTRA PORTAVEU

“És inacceptable que
Espanya sigui l’únic
país a Europa amb
rapers a punt d’entrar
a la presó, i a Bèlgica”
Jaume Asens
PRESIDENT DE PODEM AL CONGRÉS

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases
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Censura selectiva

de lladre, xoriço i assassí d’elefants va desaparèixer
“per error” sota la pintura de la brigada municipal. Vis-
ca la llibertat d’expressió! L’Ajuntament s’ha afanyat a
dir que es restituirà el mural casualment esborrat i es-
tablirà protocols perquè això no es torni a repetir. Més
enllà de les disculpes, és clar que la censura selectiva
es manté en un país teòricament democràtic.Elena Ferran

Ni 24 hores va durar la pintada que l’artista Rock
Black Block va fer diumenge a Barcelona en suport del
raper Pablo Hásel. De poc va servir el dibuix gegant del
grafiter que reclamava la llibertat del cantant condem-
nat a presó per l’Audiencia Nacional per les seves lle-
tres contra la monarquia espanyola. El mural amb la
cara gegant del rei emèrit plena de dards i acusant-lo

“Les nombroses mobilit-
zacions i mostres de re-
buig han forçat el govern
a intentar rentar-se la ca-
ra amb més promeses que
sense mobilitzacions se-
rien fum, com la derogació
de la llei mordassa. Volen
desmobilitzar. A més, no
han fet res per frenar el
meu empresonament en
quatre dies”, piulava ahir
el raper Pablo Hasél, des-
prés de l’anunci sorpresa
d’abans-d’ahir a la nit del
govern espanyol que vol
reformar el Codi Penal per
despenalitzar delictes que
castiguen la llibertat d’ex-
pressió, com fa anys que

li reclamen grups de juris-
tes espanyols, organismes
internacionals i el Tribu-
nal Europeu de Drets Hu-
mans (TEDH).

Certament, l’Audiencia
Nacional haurà de dictar
una ordre de crida i cerca

si divendres, 12 de febrer,
el cantant de Lleida Pablo
Rivadulla Duró no ingres-
sa en un centre peniten-
ciari per complir la con-
demna, ja que venç el ter-
mini de deu dies que el
tribunal li va donar per fer-
ho voluntàriament, com
s’ofereix a tots els con-
demnats. L’advocat de Ha-
sél ha presentat un recurs
de súplica, però això no pa-
ralitza el compliment del
càstig. El cantant ja va dir
que no hi aniria ni s’exilia-
ria. Així que, si res no can-
via, les forces de seguretat
l’hauran d’anar a detenir a
casa seva, quan rebin l’or-
dre del tribunal.

Hasél va ser condem-
nat el 2014 a una pena de
dos anys de presó per enal-
timent del terrorisme per
haver “justificat l’existèn-
cia” de grups terroristes,
com els Grapo, ETA i Ter-
ra Lliure. L’Audiencia Na-
cional va acceptar suspen-
dre-li la pena, és a dir, l’en-
trada a presó el 2019. A fi-
nals de gener passat, però,
l’Audiencia Nacional no va
acceptar suspendre-li una
segona condemna de nou
mesos de presó per enalti-
ment del terrorisme i mul-
ta per injúries a la corona.

La defensa del raper va
demanar la suspensió de
la pena amb l’aplicació de
l’article 80.2 del Codi Pe-
nal, i la fiscalia hi va estar
d’acord, ja que complia
els principals requisits, a
més d’exigir-li la condició
de no delinquir en els qua-
tre anys següents. El fiscal
hi exposa que, en el mo-
ment de cometre els fets,
el 23 de març del 2014,
l’acusat no tenia antece-
dents penals, ja que la pri-
mera condemna és del 31
de març del 2014; amb fer-
mesa, del març del 2015.
El segon motiu és que
aquesta pena no excedeix
els dos anys de presó, i que
no ha de pagar cap respon-
sabilitat civil.

D’altra banda, més de
200 artistes ja han signat
el manifest Sense llibertat
d’expressió no hi ha de-
mocràcia, en suport del
raper, com ara Pedro Al-
modóvar, Serrat i Alba
Flores, entre d’altres. La
plataforma en suport de
Hasél ha organitzat més
actes avui a Lleida. ■

L’Audiencia Nacional ha de
dictar la detenció de Hasél
si el 12-F no entra al penal

Mayte Piulachs
BARCELONA

a La fiscalia va defensar la suspensió de la segona condemna perquè no ingressés
a la presó a Més de 200 artistes signen el manifest en suport del raper

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

Davant les fortes crítiques,
l’alcaldessa de Barcelona,
Ada Colau, va tornar a piular
ahir les seves “disculpes”
perquè els serveis municipals
de neteja van esborrar un
dels murals que s’havien fet
durant el cap de setmana al
parc de les Tres Xemeneies
en suport de Pablo Hasél,
en què es veia la cara del rei
emèrit, titllat de lladre, com
en les lletres del raper. Colau
va insistir que la seva forma-
ció (comuns) defensa la lli-
bertat d’expressió i ahir va
presentar una proposta de
reforma dels delictes d’opinió
al Congrés, a través del dipu-

9
mesos de presó i multa és
la segona condemna contra
Hasél per enaltiment del ter-
rorisme i injúries a la corona,
el 2014. La primera, dos anys
de presó, estava suspesa.

El mural contra el rei emèrit, i en suport de Hasél, que va ser esborrat pels serveis municipals de neteja de Barcelona ■ EPA

tat Jaume Asens.
Per la seva banda, el regidor

Marc Serra, de Drets de Ciu-
tadania i del districte Sants-
Montjuïc, també es disculpava
pel que s’havia fet “malament”
i explicava a Twitter que han
parlat amb l’autor, @rocblack-
blok, i l’entitat que gestiona
els murs lliures perquè “es tor-
ni a pintar el mural”. I hi afegia:
“L’Ajuntament es farà càrrec
de les despeses. I s’evitarà que
torni a passar.” Paral·lelament,
ahir ja s’oferia una reproducció
en làmina A3 del mural censu-
rat per 15 euros, assegurant
que els beneficis es destinaran
a casos de repressió.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Tornar a pintar el mural contra el rei

del consell de govern, Felip
VI, el subjecte de protecció
que juntament amb Joan
Carles I motiva les perse-
cucions judicials de Hasél i
Valtònyc, feia un cant a la
llibertat. “Sense llibertat
d’expressió i d’informació,
no hi ha democràcia”, va
dir el rei en l’entrega dels
premis de l’Associació de
la Premsa de Madrid.
“Contar quién es y qué ha-
ce es delito. Apuntaba ma-
neras cuando mató a su
hermano Alfonsito”, “Tor-
rente es un santo al lado
de Juanca, ya denuncia-
ron que a Sofía maltrata”
o “En televisión vomitan
que es útil, sí claro, pa su
camello y pal dueño del
puti” són alguns dels frag-
ments que porten Hasél a
la presó. “Les conseqüèn-
cies sobre persones ja con-
demnades amb la llei ac-
tual s’hauran d’establir en
la modificació del Codi Pe-
nal”, va dir Montero. ■

inió
La ministra María Jesús
Montero va assenyalar
que el govern és sensible
a les reclamacions de la
ciutadania ■ EFE
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Vint minuts abans de
l’inici del debat electoral
d’ahir a TV3, Antoni Gu-
tiérrez-Rubí, un dels con-
sultors polítics de capçale-
ra del país, va afirmar, en
una prèvia insospitada-
ment perllongada, que el
més important d’aquests
combats dialèctics és no
perdre’ls. A partir
d’aquest dogma estratè-
gic, que porta implícit no
arriscar en excés, els nou
candidats a la presidència
de la Generalitat es van de-
dicar a buscar-se les pessi-
golles mútuament, en
duels esperats en funció
dels interessos tàctics res-
pectius, i amb arguments
que tampoc van ser cap
prodigi d’originalitat.

Ja en les presentacions,
i amb la pandèmia com a
primer eix temàtic, ja es
va poder intuir que cadas-
cú seguiria el més previsi-
bles dels guions. Un Carlos
Carrizosa (Cs) a qui du-
rant molta estona es va
veure excessivament ner-
viós, va centrar el seu dis-
curs a carregar contra l’in-
dependentisme, la gestió
del govern central per fer
front a la crisi sanitària i el
tractament informatiu de
TV3. Fins aquí, cap sor-
presa. Els dos principals
partits independentistes
van evitar la batussa direc-
ta i abrupta, però amb ma-
tisos. D’aquesta manera
Laura Borràs (JxCat) va
demanar fer “canvis” en
les polítiques en l’àmbit de
la salut i, en aquest torn,
es va guanyar un dels titu-
lars de la nit quan va anun-
ciar que, en cas de guanyar
les eleccions, proposarà
que el càrrec de conseller
en la matèria l’ocupi Josep
Maria Argimon. Pere Ara-
gonès (ERC), per la seva
banda, va fer esforços a
l’hora de defensar la gestió
de govern, però buscant el
turmell especialment al

candidat del PSC, Salva-
dor Illa, amb qüestions
com ara la falta d’ajudes
que ha destinat als afec-
tats per les restriccions de
la pandèmia i la gestió dels
fons de reconstrucció eu-
ropeus. Aragonès tenia
clar que volia polaritzar la
discussió amb Illa per te-
nir el cara a cara que no
tindran, però no se’n va
acabar de sortir.

Com a antic responsa-
ble del Ministeri de Sani-
tat, el presidenciable so-
cialista va acaparar críti-
ques durant part del de-
bat. Les d’Alejandro Fer-
nández, del PP, van ser es-
pecialment incisives, so-
bretot quan obertament
va qüestionar la seva tas-
ca: “Exactament què hi fe-
ia allà?”, li va arribar a dir.
Illa, que tenia com a full de
ruta vendre la imatge de
gestor, va evitar de totes
passades entrar en el fang
d’entrada, i va centrar les
seves intervencions, al-
menys d’entrada, en les
propostes, com ara les
cinc que va plantejar per
revitalitzar la xarxa públi-
ca de salut. Jéssica Al-
biach, d’En Comú Podem,
també tenia molt definida
la línia a seguir, que també
va estar alineada amb el
que ha estat el seu discurs
de campanya. Conscient
que una part del seu vot és
fronterer amb ERC, Al-
biach va censurar a Arago-
nès “no haver revertit les
retallades en sanitat”. La
defensa dels serveis pú-
blics és un clàssic en el dis-
curs dels comuns. Quant a
Dolors Sabater (CUP), no
van ser poques les estones
en què, literalment, se la va
veure fora del debat. Quan
va parlar, però, ho va fer
per exposar la línia argu-
mental més reconeixible
dels anticapitalistes, mar-
cant distàncies oberta-
ment amb la manera de fer
de la resta de partits i de-
manant propostes concre-
tes. Igualment, Sabater va

tenir paraules de desapro-
vació cap als Mossos, i de
retruc cap a JxCat i ERC,
per haver intervingut en
un desnonament que va te-
nir lloc ahir a la nit al barri
Gòtic de Barcelona.

El cap de llista del PP,
Alejandro Fernández, va
ser un dels que va exhibir
més capacitat de domini
del marc escènic. Inter-
vencions més aviat breus,
però concises, amb el mis-
satge clar, i sabent perfec-
tament a qui buscava i per
què. L’exemple més clar, el
cap de llista de Vox, Igna-
cio Garriga, que essencial-
ment va acudir als estudis
de TV3 per llançar estira-
bots. Doncs bé, sabent que
els populars poden tenir

F. Espiga / E. Ansola
BARCELONA

Foc encreuat ajust
a El debat electoral de TV3 esdevé un
tots contra tots a partir d’arguments i
duels previsibles a Illa, centre de les
crítiques per la pandèmia a Borràs
sorprèn fent ja Argimon conseller

Tradicionalment, els debats
electorals televisats tenen
una litúrgia pròpia, una intra-
història, que en aquesta oca-
sió es va veure alterada per la
pandèmia. A banda de les
mesures de seguretat con-
vencionals de rigor al plató,
com ara fer respectar la dis-
tància de 2 metres entre can-
didats, aquests van haver de
complir un seguit de proto-
cols afegits. Un dels quals es-
tablia que la comitiva d’as-
sessors que els podien acom-
panyar s’havia de limitar a
una sola persona. Els caps de
llista també van haver de pas-
sar, a més, un seguit de con-

trols previs. Per començar, a
tots se’ls va prendre la tem-
peratura i, posteriorment, es
van sotmetre a un test d’antí-
gens, si és que no se n’havien
fet un abans. El desplega-
ment de la cadena va ser com
el moment, excepcional, fins
al punt de convertir les hores
prèvies del debat en un pro-
grama en si mateix. Així vam
poder veure en directe, i a
partir de poc abans de les
vuit del vespre, l’arribada en
directe de tots els conten-
dents, en un ordre i en un es-
pai temporal perfectament
pautats pels equips de pro-
ducció. La primera en aparèi-

xer va ser Dolors Sabater, de
la CUP, mentre que l’últim va
ser Alejandro Fernández (PP).
Els directors de TV3 i Catalu-
nya Ràdio i la vicepresidenta
de la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals van fer
la rebuda de rigor, tot i que
des de la distància i sense en-
caixades. Després de respon-
dre a dues preguntes de pro-
tocol, com ara quines eres les
seves expectatives, cadascun
va desfilar cap a una sala
compartimentada –amb qua-
tre coses per picar, Coca-Cola
o aigua–, que va ser el seu
quarter abans de l’inici de les
hostilitats.

Els candidats, abans de
l’inici del debat ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Una posada en escena forçada per les circumstàncies
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una fuga del seu vot més
espanyolista cap a la for-
mació d’Abascal, Fernán-
dez va recalcar la contra-
dicció que suposa que un
partit com Vox reclami la
supressió de l’estat auto-
nòmic, però alhora partici-
par-hi. Sobretot quan toca
cobrar-hi un sou.

Els pactes
Àngels Chacón, del PDe-
CAT, també va fer allò que
s’esperava d’ella d’antuvi.
A partir de la certesa que el
seu electorat beu, en molt
bona part, de JxCat i
d’ERC, va ser insistent a
l’hora de criticar la tasca
d’aquests partits a l’execu-
tiu català. En campanya
també ha alertat, i no po-

ques vegades, del risc que
a parer seu podria suposar
que la CUP tingués capaci-
tat d’influència a l’hora de
configurar una possible
majoria. I, davant d’això,
ella es va presentar com
un tallafoc.

Els pactes van ser un
capítol destacat del debat.
No en va aquesta està sent
una de les qüestions cen-
trals de la campanya, i
també és un d’aquells
apartats en què tots els
partits juguen a partir de
posicions molt prefixades.
I ahir es va veure. ERC, per
exemple, va demanar al
candidat del PSC que fos
explícit a l’hora de negar,
de manera pública, que ac-
ceptarà els vots de la ultra-

dreta en cas que siguin ne-
cessaris per fer-lo presi-
dent. Illa, com ja ha fet
aquests últims, va ser con-
tundent a l’hora de criti-
car Vox. Les referències a
la possibilitat que hi pugui
haver un tripartit d’es-
querres, en cas que aquest
sumi, també va sobrevolar
els estudis de TV3. Laura
Borràs, de JxCAT, va ser
qui va atiar aquesta opció,
com també era esperable.
Sobre això, la resposta
d’ERC també és coneguda,
i és la d’intentar bastir un
executiu de front ampli
que intenti sumar les for-
macions d’esquerres, els
comuns, el PDeCAT i la
CUP. Vist això d’ahir, no
serà fàcil. Al contrari. ■

at al guió — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Salvador Illa
Candidat del PSC

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Jéssica Albiach
Candidata dels comuns

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Laura Borràs
Candidata de Junts

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Àngels Chacon
Candidata del PDeCAT

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Pere Aragonès
Candidat d’ERC 

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Dolors Sabater
Candidata de la CUP

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

A. Fernández
Candidat del PP

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Carlos Carrizosa
Candidat de Cs

“[Al PSC] Pretén que
gastem menys que
l’any passat quan se’n
van gastar 13.000. La
seva proposta és que
gastem menys. No ens
posarem mai
d’acord”

“No tot s’ha fet bé,
però a cada onada
hem anat millorant”

“És imprescindible
poder gestionar des
de la Generalitat els
fons europeus, el PSC
vol la centralització”

“El PSC ha de dir ben
clarament si pensa
accedir al govern amb
el suport de la
ultradreta”

“La Generalitat no es
pot governar només
des del despatx, cal
conèixer el territori”

“Cal compaginar
salut i economia i no
el que postulava el
senyor Torra, que ens
feia escollir entre vida
o economia... i sé molt
bé de què parlo”

“Hem de combatre
les desigualtats des de
l’estructura, això no
s’arregla amb petita
enginyeria, cal canviar
el sistema”

“[Als comuns] Han
aprovat un pressupost
que no s’entén,
l’apugen en Defensa i
la casa reial”

“El mateix dia que es
presentava el pla de
vacunació, es
presentava la NASA
catalana”

“El govern no s’ha
dedicat a les persones,
sinó que s’ha dedicat
a la qüestió
identitària”

“Calen lideratges i
dur a terme una feina
amb experts, la
persona que ocuparà
la conselleria de Salut,
si jo soc presidenta,
serà el doctor Josep
Maria Argimon”

“Catalunya pot ser
autosuficient. Vull
que els impostos
protegeixin la nostra
gent”

“Patim la situació de
fer front a aquesta
pandèmia sense
disposar dels recursos
d’un estat”

“Vostès tres (ERC,
PSC i comuns) ja
parlen com a parella
de fet”

“Paguem la sanitat
més cara de tot
l’Estat”

“ERC, Junts i el PSC
volen tirar endavant
un model basat en
l’especulació,
l’economia de casino
i els treballs precaris,
en un territori molt
estressat”

“El PSC ens portarà
un tripartit amb els
comuns i ERC, la
història més nefasta”

“Prou de Junqueras
i Puigdemont
manipulant, TV3 ha de
ser de tots i ens ha de
costar menys”

“No recorrin a
falsedats, cal dir que la
Generalitat ha rebut
tres mil milions
d’euros a fons perdut
en ajudes”

“Tots vostès només
fan que criticar i a
l’hora de donar eines i
suport s’han abstingut
o han votat en contra
de l’estat d’alarma ”



EL PUNT AVUI
DIMECRES, 10 DE FEBRER DEL 20218 | Nacional |

ntrevistem Illa acabat el
míting de diumenge a Gi-
rona. A la tarda no té ac-
tes però prepararà amb

l’equip l’esprint final.

Iceta diu que, encara que no
guanyi ara, vostè és un bon can-
didat de futur. La seva elecció
està pensada en aquesta clau?
No. Dit amb tota la modèstia,
estic convençut que el 14-F tin-
dré una majoria àmplia de gent
que em donarà suport i que gua-
nyaré aquestes eleccions. Si no

E
és així, cosa que crec que no
passarà, evidentment que jo no
me n’aniré. He tornat aquí per
quedar-m’hi i, per tant, seguiré
treballant en la línia de les pa-
raules del Miquel. Però, tal com
estic veient que s’estan desen-
volupant aquests dies de cam-
panya, em reafirmo en el fet que
hi ha moltíssima gent a Catalu-
nya que vol que no hi hagi re-
trets, que vol que no mirem en-
rere, que no ens preguntem què
hem fet aquests 10 anys, sinó
que vol simplement girar full i
obrir un temps nou. Crec que és
una majoria bastant imparable.

El que he demanat aquests

darrers dies és que concentrin
el vot en la meva candidatura
perquè és l’única que pot fer
possible aquest canvi que jo
penso que la majoria de cata-
lans i catalanes demanen.

Quan Iceta el va proposar el
2016 de secretari d’organitza-
ció, ja hi havia una voluntat de
relleu?
No, no. La gent es pensa a vega-
des que les coses estan molt
predissenyades, i no ho estan.
Ni tan sols la meva candidatura
està dissenyada o pensada d’an-
tuvi. El Miquel va buscar la per-
sona que fes la tasca de secreta-

ri d’organització, m’ho va oferir
i les coses podien anar bé o po-
dien anar menys bé. Van anar
bé i s’han anat succeint dife-
rents esdeveniments i episodis
que ens han portat fins aquí. El
PSC és una organització àm-
plia, afortunadament amb mol-
ta gent de vàlua, i, en cada mo-
ment, es tracta de demanar que
facin el pas aquelles persones
que els companys i les compa-
nyes creuen que estan en mi-
llors condicions d’assolir un de-
terminat repte polític. És el que
ha passat ara. M’ho van dema-
nar a mi. Es tracta de tenir un
conjunt de gent preparada

–nosaltres tenim la sort de te-
nir molt planter en el món mu-
nicipal com a escola d’aprenen-
tatge polític molt important– i,
bé, les coses han anat com han
anat. Però no hi havia res prefi-
gurat ni predissenyat.

La seva elecció en substitució
d’Iceta tanca definitivament la
porta a Núria Parlon? Iceta la
va guanyar en primàries però
per un marge no gaire ample.
No se sap mai, això. El PSC
sempre ha sigut un partit molt
integrador i molt inclusiu. A les
primàries van concórrer dues
persones i la militància va triar
Miquel Iceta i ell molt encerta-
dament va fer una executiva
d’integració. Estem parlant del
congrés del 2016. Després
n’hem tingut un el 2019 en què
s’ha confirmat això. Per tant és
un partit cohesionat, unit, molt
centrat a preparar, a aportar el
millor de nosaltres mateixos
perquè Catalunya superi
aquests 10 anys perduts. Des de
tots els àmbits de l’administra-
ció: des dels ajuntaments, des
de les diputacions, des del go-
vern de la Generalitat i des del
govern d’Espanya amb Iceta
com a ministre de Política Ter-
ritorial i Funció Pública.

Però se suposa que se’l tria
com a candidat per a un perío-
de relativament llarg.
Ens agrada tenir un punt d’es-
tabilitat però, això, ho anirem

PACTES “No podem investir un govern d’ERC que marqui el rumb de la independència”
PRESOS “No he dit que fos contrari a l’indult, sinó que no em pronunciaré fins que es tramiti”

Salvador Illa

Xavier Miró
GIRONA

Cap de llista del PSC

“Hi haurà resposta clara
a favor del canvi el 14-F”

El candidat socialista, fotografiat un cop acabat l’acte electoral d’aquest diumenge a Girona davant dels panells electorals de fons on es fan els parlaments ■ LLUÍS ROMERO
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definint en cada moment amb
els companys i les companyes.
Jo no puc anticipar res en
aquest sentit. Ara estem cen-
trats en aquestes eleccions, que
Catalunya giri full i obri un
temps polític nou. Que entri ai-
re nou en la política catalana, el
Parlament i el govern de la Ge-
neralitat. Un objectiu que, per
cert, tenim molt, molt a tocar.

Vostè es pot trobar que guanyi
les eleccions però que no tingui
una majoria per governar.
Pot passar però jo he dit que, si
guanyo, em presentaré a la in-
vestidura, i crec que podré con-
formar una majoria de govern.
Cada dia que passa em ratifico
en aquesta idea que són molts i
de procedència molt diferent els
catalans que volen obrir un
temps nou, girar full. Que diuen
que ja s’ha acabat, que ja n’hi ha
prou, de 10 anys de divisions,
de confrontació, de disputes
sense cap guany concret en la

vida quotidiana. Crec que això
serà més ampli del que antici-
pen alguns sondejos electorals. I
en tot cas he presentat una fór-
mula que és la que està funcio-
nant també a Madrid, que és un
govern de progrés i de canvi.
Crec que estaria en condicions
de buscar els suports parlamen-
taris que fessin falta en funció
de l’aritmètica que resulti al
Parlament després de les elec-
cions del 14-F.

Cap enquesta preveu un govern
del PSC i En Comú Podem amb
un suport majoritari.
No, però jo crec que hi haurà
sorpreses. Crec que hi haurà
una resposta clara, una mani-
festació clara dels catalans i les
catalanes a favor del canvi. I a
favor de girar full el 14-F. Se-
gons això articularé un govern,
un govern de progrés, de canvi.
Jo vaig presentar la fórmula
amb els comuns i buscaré els
suports parlamentaris que si-

guin necessaris per a la investi-
dura.

Suports que han d’incloure o bé
Ciutadans o bé ERC. Però
aquest sembla impossible.
Ja els veurem. Ja els veurem. No
vull anticipar res aquí. Ara del
que es tracta, si es vol canviar,
és de concentrar el vot en la me-
va candidatura.

Però l’opció del PSC i els co-
muns és de les minoritàries, re-
peteixo.
Sí, però com ho és a Madrid. I
no obstant això des del govern
de Madrid s’ha respost a la pan-
dèmia més important en 100
anys, s’ha aprovat el pressu-
post, s’han aprovat més drets
per als ciutadans, com ara la llei
per una mort digna, i s’ha treba-
llat moltíssim en favor d’una
economia més respectuosa amb
el medi ambient. Fins ara els
ciutadans decideixen distribuir
els vots entre diferents candida-

tures i els polítics hem de saber
articular governs que puguin
anar treballant i tenint una ac-
titud molt dialogant per trobar
en cada punt concret els su-
ports necessaris. El que no pot
fer el govern és trencar la cohe-
rència i orientació.

ERC ha estat clau per garantir
governabilitat i pressupost a
Barcelona però, sobretot, a
l’Estat. Compta amb ERC per
investir-lo a vostè i vostè està
disposat a investir Aragonès?
No, no. Ja ho he dit. Aquí hi ha
una incompatibilitat. Jo em puc
posar d’acord amb partits que
tenen una determinada orien-
tació social però, quan es tracta
de fixar el rumb de la política de
Catalunya, hi ha una incompa-
tibilitat des del moment en què
jo defenso un projecte de retro-
bament i ells defensen mante-
nir la independència com a ho-
ritzó polític. En això no hi ha
possibilitat de cooperació. Som
incompatibles.

Però estarien disposats, no a
governar, sinó a facilitar la in-
vestidura d’ERC?
Això tampoc. Perquè, al final,
estàs facilitant la investidura
d’un govern. Mentre hi hagi
aquest objectiu de la indepen-
dència no ho veig possible.

M’està dient que ERC no rebrà
cap gest del PSC després d’ha-
ver facilitat la investidura de
Sánchez i el pressupost de l’Es-

tat?
El pressupost perquè és bo per a
Catalunya. O es tracta de no vo-
tar coses que són bones per a
Catalunya? El que no podem fer
és, insisteixo, donar suport a un
govern a Catalunya que marqui
el rumb de la independència. Jo
marco el rumb del retroba-
ment, de girar full a 10 anys que
ens han portat decadència, mal
govern i no ens han portat res
de bo.

És obligat preguntar-li si era
imprescindible fer les eleccions
en aquest moment de pandè-
mia.
Les eleccions són un fracàs dels
independentistes. Un més. Va
ser el senyor Torra qui va dir
que se sentia desautoritzat pel
govern el gener de l’any passat.
Són ells que van ser incapaços
de plantejar un substitut del se-
nyor Torra. Les eleccions són
un acte ratificat pel Parlament
d’acord al nostre Estatut. Votar
és un dret fonamental. Si hem
d’anar a treballar, si portem els
nens a l’escola, si fem activitats
d’altres tipus, en les condicions
adequades podem votar com
s’ha fet a Portugal, com es farà
pròximament a Holanda i com
el govern de la Generalitat ha de
garantir. Veiem que, tot i estar
en una situació preocupant, les
dades epidemiològiques estan
millorant a poc a poc. Jo vull
llançar un missatge que votar és
segur si es compleixen les reco-
manacions de les autoritats sa-
nitàries.

No li preocupa que el PSC sigui
vist com l’únic que no les ha
volgut ajornar?
A mi em preocupa que els inde-
pendentistes hagin fracassat a
l’hora d’oferir un substitut del
senyor Torra i hagin jugat amb
un dret fonamental com és el
dret de vot.

En algun mitjà s’ha publicat
que vostè és contrari a l’indult.
No. No ho he dit mai, això. Jo el
que he dit és que soc sempre
partidari de l’estat de dret. Per
cert, si l’haguéssim respectat,
no hauríem arribat on hem arri-
bat i ens hauríem estalviat
molts maldecaps. L’estat de
dret garanteix que ningú tingui
privilegis però tampoc perjudi-
cis. Garanteix que, si l’indult se
sol·licita per a alguna persona,
hi ha obligació de tramitar-lo i
estipula un tràmit molt garan-
tista en què diferents organis-
mes han d’anar informant. Jo el
que he dit és que no em pronun-
ciaré fins que no acabi aquest
tràmit. Estic a favor que es tra-
miti l’indult perquè així ho esti-
pula l’estat de dret. No em toca-
rà a mi perquè no formaré part
del Consell de Ministres però
donaré la meva opinió. També
he dit que estic sempre a favor
de l’estat de dret i la justícia i en

Salvador Illa, en una fotografia infantil que hi ha a casa dels seus pares
amb el seu germà (la família l’ha retallada per publicar-la)

Inesperat ministre i candidat
Com “un home de consens que no perd la calma” l’ha definit l’escriptora i
candidata de la llista socialista, Gemma Lienas. “Ens ha fet sentir orgullosos
en temps difícils”, va afirmar Iceta del pas d’Illa pel Ministeri de Sanitat el dia
que el va presentar com a candidat i li va agrair haver mostrat que la “desqua-
lificació, la bronca i l’enfrontament no porten enlloc”. No haver entrat en polè-
mica amb els rivals enfangant encara més la greu crisi de la pandèmia ha es-
tat, segurament, el seu millor encert. Una aposta comunicativa que li ha per-
mès sortir ben parat de la gestió d’una pandèmia gravíssima. Li ha permès
superar el dèficit de no tenir coneixements sanitaris i defugir el debat sobre
mesures i resultats concrets. El to conciliador li ha servit tot i el desbordament
de la pandèmia perquè no els ha anat gaire millor, a molts països europeus.
Fins al punt que s’ha mossegat la llengua quan el govern de Madrid ha con-
tradit sistemàticament la política acordada de restriccions. Com a ministre de
Sanitat, ell també va relativitzar la tardor del 2019 la gravetat del que estava a
punt de passar. Però, de fet, tret d’alguns epidemiòlegs i de multinacionals
com ara el Mobile World Congress, ho ignorava tothom. A Illa, se li havia en-
carregat un Ministeri amb les competències traspassades a les autonomies
perquè es dediqués a fer política de despatx, a refer ponts amb el govern ca-
talà i amb ERC per garantir la governabilitat de Sánchez a Madrid. Rigorós,
cartesià, seriós, polític de raça, tarradellista són alguns dels qualificatius que
se li han dedicat per definir-lo. Nascut el 1966 a la Roca del Vallès, es va llicen-
ciar en filosofia per la UB i el 1987 va entrar de regidor a l’Ajuntament del seu
municipi i el 1995 va ser investit alcalde en substitució del difunt Romà Pla-
nas, qui va ser secretari particular del president Josep Tarradellas a l’exili i di-
rector general d’Administració Pública en el seu govern provisional. Apartat de
l’alcaldia per una moció de censura a final de mandat, el 1999 Illa va tornar
d’alcalde amb majoria absoluta. Del 2005 al 2009 va ser director general
d’Infraestructures del Departament de Justícia amb el tripartit del PSC, ERC i
ICV. Responsable econòmic i coordinador del grup socialista a l’Ajuntament
de Barcelona des del 2010 i encara desconegut per la majoria, Iceta el va fer
el 2016 secretari d’organització del PSC. Amb ell va situar el partit contra el
referèndum i la DUI i a favor del 155. La simbiosi amb el PSOE el va portar pri-
mer al govern espanyol i ara a intercanviar papers amb Iceta.

❝No em preocupa que
es vegi el PSC com
l’únic que volia
el 14-F. És un fracàs
independentista

❝Tarradellas alertava
d’on podia acabar
Catalunya amb
el victimisme i
el nacionalisme

Convé començar
pels 44 punts
que van suscitar
anteriors presidents
de la Generalitat

❝
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contra de la venjança.

També creu com Iceta que qua-
tre anys de presó són molts?
Crec el que estipula l’estat de
dret. També estic a favor del
compromís que va assumir el
president del govern de revisar
alguns delictes que s’anomenen
d’excepció i posar-los en concor-
dança amb la legislació d’altres
països europeus.

Comparteix la lectura que el
delicte de sedició ha quedat
desfasat?
Estic a favor que es revisi i s’ac-
tualitzi. Això és un compromís
del president del govern que
subscric.

Com a exmembre, el govern es-
panyol veu amb bons ulls l’in-
dult?
Ni amb bons ni amb mals ulls.
El que es fa és aplicar el que està
prescrit en el nostre estat de
dret. I, fins que no acabi la tra-
mitació i no hi hagi tots els ele-
ments, no es prendrà aquesta
decisió. És el que es fa regular-
ment amb tants i tants casos.
No es fa aquesta vegada només.
No diré que sigui habitual però
hi ha més casos de petició d’in-
dults.

Vostè és tarradellista. L’excon-
seller Bricall destaca de Tarra-
dellas que volia una relació bi-
lateral entre la Generalitat i
l’Estat. La bilateralitat s’ha per-
dut?
No. Hi ha una comissió bilateral
govern-Estat. Tarradellas apos-
tava per això però també per la
unitat dels catalans i per la lle-
ialtat institucional. A mi de Tar-
radellas em queden dues coses.
La frase tan pertinent que Cata-
lunya és prou gran perquè hi ca-
piguem tots i massa petita per-
què sobri ningú. I també la fa-
mosa carta que va fer al director
de La Vanguardia quan va dei-
xar de ser president als anys
vuitanta, on alertava d’on podia
acabar Catalunya si el virus del
victimisme i el nacionalisme
desenfrenat dominaven l’esce-
na política catalana. I em temo
que els fets li han acabat donant
la raó lamentablement. Per això
és tan necessari girar full i fer
un canvi.

Més enllà del diàleg compro-
mès, quina és la prioritat en la
relació Generalitat-Estat?
Els 44 punts de l’agenda de re-
trobament. Van ser suscitats
per anteriors responsables de la
Generalitat i abasten una agen-
da molt àmplia des de polítiques
socials fins a infraestructures i
finançament. És una bona
agenda de treball. Convé co-
mençar per aquí.

Confia en un salt federal del
PSOE?
Té escrits des de fa molt temps
documents rellevants com ara
la Declaració de Granada i la de
Barcelona. De totes maneres,
convé tocar de peus a terra. Es-
tem vivint un moment molt
complex. Ara les prioritats són
combatre la pandèmia, reacti-
var l’economia i garantir que
ningú quedi enrere. Com a mi-
nistre de Sanitat he après que
s’ha de cooperar i treballar amb
coordinació i unitat, no només a
Espanya sinó a tot Europa. La
naturalesa composta de l’Estat
espanyol, l’esquema de gover-
nança amb la sanitat pública
transferida a les autonomies ha
anat prou bé. Més que plantejar-
me en aquest moment desenvo-
lupaments federals, ara convé
centrar molt les energies en
aquestes prioritats.

En això de garantir que nin-
gú quedi enrere he volgut fer un
gest d’empatia anunciant que

rebaixaré el salari del president
de la Generalitat –el que em to-
ca a mi– i el posaré al nivell del
president de comunitat que co-
bra més, el lehendakari. Ara es-
tem cobrant gairebé el doble
que el president espanyol i més
que els d’Itàlia, Portugal i el
Regne Unit. Jo ja sé que això no
fa quadrar els números, que ne-
cessitem molts més ingressos,
però és un gest.

Pel que fa a l’augment de recur-
sos, la prioritat és el finança-
ment?
Són tres. És un model que acu-
mula set anys de retard per re-
visar-lo. S’ha d’anar a les re-
unions amb plantejaments
clars. No vull privilegis per a Ca-
talunya però vull el que li cor-
respon. Amb dades objectives,
aquí tenim molt recorregut.
També s’ha de posar fi al dúm-
ping fiscal que fan algunes co-
munitats que és perjudicial. En
segon capítol, s’ha de gestionar

millor i jo també crec que s’ha
de fer una política fiscal més
agressiva. Ja no hi ha les regles
que hi havia i Europa està fent
un esforç de polítiques expansi-
ves. Ja arribarà el moment
d’aquí a uns anys de tornar a
quadrar el dèficit. Catalunya ha
de tornar a ser líder econòmic
d’Espanya. En PIB per càpita
Madrid ens va passar per da-
munt fa tres anys. Facilitar les
coses a les empreses.

Si l’independentisme manté el
seu suport social, al final s’hau-
rà de resoldre amb un referèn-
dum?
Jo no vull renunciar a cap mei-
tat de Catalunya ni crec que la
solució sigui la imposició d’una
meitat sobre l’altra. Vull supe-
rar això i buscar un punt de
consens. Els plantejaments di-
visius, que han estat molt en vo-
ga els darrers 10 anys –també
els hem vist als Estats Units–,
de buscar la confrontació per
afermar un espai polític, no són
mai la solució. Hi sortim tots
perdent. Però veig molta como-
ditat en els rivals en mantenir
això. Uns perquè en viuen i d’al-
tres perquè se senten molt cò-
modes combatent-ho. Mentres-
tant aquí anem enrere. Ens pas-
sa per davant l’Agència Europea
del Medicament i se’n va de Bar-
celona perquè no ens aclarim.
Ara hi ha 140.000 milions per a
tot Espanya. Si anem badant
ens passarà tot pel davant. ■

Salvador Illa Cap de llista del PSC

10 coses que
no sabies...

Salvador Illa, durant l’entrevista, en una de les sales del Palau de Congressos de Girona ■ LLUÍS ROMERO

Regidor amb projecció.
Es va estrenar el 1987 amb
21 anys, però va ser el 1995
quan Romà Planas el va
triar de número dos perquè
fos el futur alcalde.

Cara. El centre La Roca Vi-
llage és la cara d’èxit i més
coneguda de la seva gestió
d’alcalde durant 10 anys.

Creu. Una urbanització
que es va aprovar amb el
vot del regidor d’Urbanis-
me, el pare del qual es va
saber que tenia terrenys a
la zona. El TSJC va acabar
anul·lant el projecte.

Presons. El 2005 va en-
trar al govern per encarre-
gar-se de les infraestructu-
res de Justícia en l’època
en què es construïen Lle-
doners, Puig de les Basses i
Mas d’Enric.

Empresa. El 2009 feia de
director general de la pro-
ductora Cromosoma, la de
‘Les tres bessones’, però el
2010 el van cridar a l’Ajun-
tament de Barcelona per
dirigir l’àrea econòmica i
després va ser coordinador
del grup socialista i cap de
gabinet de Collboni.

Filosofia i economia.
Llicenciat en filosofia per la
UB i màster en direcció
d’empreses per l’IESE, Illa
ha fet de professor a la Fa-
cultat de Comunicació
Blanquerna.

Cristià. Estudiant dels es-
colapis, és cristià. Un grup
de cristians –la majoria so-
cialistes– li acaben de do-
nar suport, entre els quals
Josep Maria Carbonell, de-
gà de la facultat on Illa ha
estat professor.

Córrer i cuidar l’hort.
Córrer és el seu esport ha-
bitual i ajuda a l’hort del seu
pare. Abans en va tenir un
de propi.

La processó va per
dins. Home tranquil, en
els actes se li ha vist un re-
curs: descarrega la tensió
remenant contínuament
els dits, sovint amb un clip.

Artífex de pactes. Pot-
ser el més important l’en-
demà del 14-F és que ha
estat al darrere dels pactes
d’investidura a l’Ajunta-
ment, la Diputació i l’Estat.

❝Ara convé combatre
la pandèmia
i recuperar
l’economia més
que canvis federals

En finançament no
vull privilegis per a
Catalunya però vull
el que li correspon i
hi ha molt recorregut

❝
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El govern no preveu ajor-
nar la proclamació dels re-
sultats del 14-F perquè al-
gunes meses electorals no
s’hagin pogut constituir ni
que una falta d’entesa en-
tre les formacions impossi-
biliti formar govern i s’ha-
gin de tornar a convocar.
Són dos escenaris que la
consellera de la Presidèn-
cia i portaveu, Meritxell
Budó, va descartar ahir
després de la reunió del
Consell Executiu. Budó va
apel·lar als protocols apro-
vats per garantir que les
eleccions són “segures”
per als electors i els mem-
bres de les meses, i va insis-
tir que un 99% d’aquestes
meses a hores d’ara es po-
den constituir. El director
general de Participació i
Processos Electorals, Is-
mael Peña-López, també
veia poc probable ajornar
els resultats perquè hau-
rien d’afectar entre 200 i
300 meses de les 1.139 que
s’han de constituir.

Mentrestant, el Tribu-

nal Superior de Justícia de
Catalunya (TSJC) va ac-
tualitzar les dades del
nombre d’al·legacions pre-
sentades per no formar-ne
part i que puja a 25.540, el
que suposa més d’un 30%
del nombre total de titu-
lars i suplents sortejats.

Correus també va notifi-
car que 191.500 persones
ja han votat des dels seus
domicilis i a les oficines, co-
sa que significa un 67,3%
de les 284.634 persones
que ho van sol·licitar. ■

Ni ajornar els resultats del
14-F ni repetir els comicis

J. Alemany
BARCELONA

a El govern manté que no hi haurà dificultats per constituir les meses i que són segures
a Creix fins a 25.540 el nombre de persones que han al·legat per no formar-ne part

La consellera de la Presidèn-
cia i portaveu del govern, Me-
ritxell Budó, va lamentar ahir
que Vox hagi decidir “passar
dels actes polítics a la provo-
cació” en els últims dies des-
prés d’haver-se registrat pro-
testes contra la formació a
poblacions com ara Vic, Salt,
Valls, Manresa o Terrassa, en-
tra d’altres. La consellera va
assegurar que Vox “no està

Una persona votant en les eleccions del 21 de desembre del 2017 ■ DANI RIOS

atenent les instruccions dels
cossos de seguretat” i que
amb la seva actuació està po-
sant en risc “la seva segure-
tat, la dels manifestants” i la
dels cossos policials, i va re-
clamar “la màxima responsa-
bilitat de tothom”. Els Mossos
van consultar ahir la junta
electoral sobre l’incompli-
ment de la formació dels pro-
tocols contra la Covid-19.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Budó censura la “provocació” de Vox

L’ANC ha constatat que
veu un compromís tebi
dels partits independen-
tistes sobre la implemen-
tació de la DUI, després
d’analitzar al detall els pro-
grames electorals dels cinc
–no hi ha inclòs l’ultradre-
tà Front Nacional de Cata-
lunya– que concorren al
14-F, i comparar-lo amb la
posició que l’entitat va
prendre a l’octubre en as-
semblea, basada en 10

principis i 56 accions con-
cretes que va fer arribar a
tots els partits. De fet, no-
més Primàries Catalunya
aposta clarament per la
unilateralitat i fer efectiu
el mandat de l’1-O si se su-
pera el 50%, mentre que
JxCat i CUP per poc no ar-
riben a l’aprovat en aquest
bloc, i ERC i PDeCAT en
queden molt lluny. “Tots
veiem que compromisos
molt clars i molt concrets
com els que hi va haver el
2015 amb JxSí i CUP
aquesta vegada no hi són,
però treballem perquè,
com va passar amb el refe-
rèndum del 2017, que no
era als programes, hi hagi
coses desencadenants que
canviïn el panorama”, re-

flexionava la presidenta,
Elisenda Paluzie, en la pre-
sentació de l’estudi, tot i
que admetia que les expec-
tatives almenys són “mi-
llors” que quan es va fisca-
litzar l’acció de govern de
l’última legislatura. L’ANC
lamentava també que en
l’àmbit de l’acció interna-
cional els programes són
“bastant fluixos”, segons
el coordinador de comuni-
cació, Adrià Alsina.

L’entitat ha evitat de-
manar el vot per cap par-
tit, però de l’anàlisi dels
programes, que ha esque-
matitzat amb notes i se-
màfors per reflectir quant
s’aproximen al seu, se’n
desprèn que JxCat és la
formació amb què presen-

ta més coincidència, ja que
té el semàfor verd en 8 dels
10 principis. “En molts
àmbits hi han inclòs tex-
tualment els punts del
nostre decàleg”, admetia
Paluzie, com ara la prome-
sa d’elaborar cada any un
doble pressupost, l’auto-
nòmic i el que seria repu-
blicà incloent-hi els recur-
sos que ara se’n van pel dè-

ficit fiscal. Els segueix la
CUP, amb sis semàfors
verds, tants com Primà-
ries, una força nascuda
per a les municipals del
2019 a iniciativa de l’ANC
però de qui ara s’ha des-
marcat, i amb qui manté
una gran coincidència en
aspectes com la sobirania
econòmica o la no-coope-
ració, però en canvi entra

molt poc en altres qües-
tions com ara la seguretat,
la justícia social o la sobira-
nia fiscal. ERC només té
quatre semàfors verds,
per tres de vermells, i el
PDeCAT, tres de verds i
vermells la resta. L’impuls
de la sobirania energètica i
mesures per defensar el
català són els únics àmbits
en què tots aproven.

Paluzie va reiterar que
l’entitat pressionarà per-
què es formi un govern in-
dependentista si manté la
majoria parlamentària; ai-
xò sí, sempre que faci “ac-
ció independentista, que
ara no hi ha estat”. “Seria
important preparar la DUI
al llarg de la legislatura”, va
sentenciar. L’ANC, que
pretén fer una fiscalització
trimestral al nou govern,
confia que els resultats
electorals serveixin per
ressituar els fulls de ruta
dels partits, a fi que des-
prés es miri de refer la uni-
tat estratègica. ■

aHa analitzat els
programes dels partits
i el de JxCat és el que
més s’atansa al seu

Òscar Palau
BARCELONA

L’ANC veu un compromís
tebi per la independència

Els responsables de l’ANC, ahir, en presentar l’estudi ■ ANC

El sindicat estudiantil As-
sociació de Joves Estu-
diants de Catalunya
(AJEC) denuncia la “situa-
ció mental crítica” dels
universitaris a causa de les
condicions derivades de la
pandèmia i que la Genera-
litat “no ha encarat el pro-
blema en cap moment”.

En un comunicat,
l’AJEC ha assenyalat que
“diverses universitats ca-
talanes han intentat pal-
liar” els efectes de la crisi
sanitària sobre els estu-
diants “amb els seus pro-

pis serveis, oferint atenció
a estudiants i als membres
de la comunitat educati-
va”. No obstant això, han
assenyalat que l’atenció
“ha resultat insuficient”,
per la qual cosa han de-
nunciat la “inactivitat de
la conselleria de Salut, de
la secretaria de Joventut i
de la secretaria d’Univer-
sitats i Recerca (SUR)”, i
han demanat “urgent-
ment mesures immedia-
tes enfocades a garantir la
salut mental de la joven-
tut”. El retorn a les aules
universitàries es farà de
manera gradual a partir
de dilluns. ■

Universitaris
amb una “salut
mental crítica”
Redacció
BARCELONA

A les universitats, només els alumnes de primer curs
reprendran algunes classes presencials ■ J. RAMOS
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